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ضمــن فعاليــات الــدورة الخامســة والعشــرين مــن مهرجــان الفنــون الإسلاميــة، افتتــح ســعادة عبــد اللــه 
بــن محمــد العويــس، رئيــس دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة، والأســتاذ محمــد إبراهيــم القصيــر، مديــر إدارة 
الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، مديــر المهرجــان، معــرض التصويــر الضوئــي »الإنســان والمــكان« بالتعــاون 
مــع جمعيــة الإمــارات للتصويــر الضوئــي، وذلــك فــي المركــز التجــاري »06«، بحضــور محمــد عبداللــه 

الهاشــمي، أميــن الســر فــي الجمعيــة، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن ومحبــي التصويــر.
وتضمــن المعــرض، 31 عــملًا ضوئيــاً لمصوريــن إماراتييــن وعــرب، عكســت جانبــاً حيويــاً مــن الأمكنــة فــي 
دولــة الإمــارات وبيئتهــا بيــن الصحــراء والجبــل والبحــر، بالإضافــة إلــى أعمــال لأماكــن فــي دول عربيــة 

وأجنبيــة.
وتقــوم فكــرة المعــرض علــى توظيــف تفاعــل الإنســان مــع الأمكنــة، وهــو مــا يتجلّــى فــي الأعمــال الضوئيــة 
التــي تصــور عــدداً مــن بقــاع العالــم تعكــس المــدن، والوجــوه، والنــاس، وحياتهــم التــي ســوف يبصرهــا 
المشــاهد بذهــول وإعجــاب مــن خلال أعمــال تكوّنــت بعدســات فنانيــن مبدعيــن يحملــون رســالة فنيــة 

انطلقــت مــن صنــدوق أســود هــو الكاميــرا.
وفــي عملهــا المميــز، تحــاول المصــورة الفلســطينية نعمــة ســمير الناجــي أن تعكــس بيئــة المــكان ومــدى 
تفاعــل الإنســان معــه، فقــد التقطــت الصــورة فــي الحــرم المكــي فــي مكــة المكرمــة لمعتمــر يقــوم بصعــود 
الــدرج متجهــاً نحــو المســعى، فــي إشــارة إلــى التجلــي الروحــي ومــدى ارتبــاط الإنســان بالمــكان تاريخيــاً.

 

معرض تصوير ضوئي يحتفي 
بـ »الإنسان والمكان«
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Photography exhibition celebrating 
“Human & Place”
As part of the activities of the twenty-fifth edition of Islamic Arts Festival, His Excellency Ab-
dullah bin Mohammed Al Owais, Chairman of the Department of Culture in Sharjah, and Mr. 
Mohammed Ibrahim Al Qaseer, Director of the Cultural Affairs Directorate in the Department of 
Culture and Director of the Festival, inaugurated the photography exhibition entitled  “Human 
and Place”, in collaboration with the Emirates Photography Society, in the presence of Moham-
med Abdullah Al Hashemi, the Secretary - General of the Society, along with a large number of 
artists and photography enthusiasts. The exhibition is taking place at Zero 6 Mall. 
The exhibition featured 31 photography works by Emirati and Arab photographers, that reflected 
a vital aspect of the places in the Emirates and its environments which vary between the desert, 
the mountains and the sea, in addition to other places featured in Arab and foreign countries. 
The idea of the exhibition is based on employing the human interaction with the place, and this 
is clearly revealed through the amazing photography works that reflected cities, faces, people, 
and their lives from various parts of the world. The creative photographers seek through their 
lenses to introduce their artistic message to the world.   
The Palestinian photographer Nehme Samir Al-Naji reflects through her distinctive work the 
environment of the place and the extent of human interaction with it. She took the picture in The 
Grand Mosque in Mecca of a pilgrim climbing the stairs heading towards Masa’, in reference to 
the spiritual manifestation and the extent of human relation to the place historically. 
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ضمــن فعاليــات الــدورة الخامســة والعشــرين مــن مهرجــان الفنــون الإسلاميــة؛ افتتــح الأســتاذ 
محمــد إبراهيــم القصيــر، مديــر إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة، مديــر 
المهرجان، معرض »ليلة القدر« للفنانة السعودية رغد الأحمد، وذلك في مركز للتصاميم 1971 
فــي جزيــرة العلــم، بحضــور أحمــد عبيــد القصيــر، المديــر التنفيــذي لهيئــة الشــارقة للاســتثمار 
والتطويــر »شــروق«، ومــروة العقروبــي مديــر بيــت الحكمــة، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن والإعلامييــن 

ومحبــي الفنــون.
تجــوّل القصيــر والحضــور فــي أرجــاء المعــرض، حيــث تعرّفــوا علــى تفاصيــل العمــل الــذي يهــدف 
إلــى التعبيــر عــن الرحلــة الشــخصية للفنانــة، مــن خلال تجلّــي الحــزن عبــر استكشــاف الــروح 

الداخليــة.
وقــدّم العمــل الفنــي دعــوةً للــزوّار للبحــث عــن الشــفاء مــن خلال تجربــة تأمّلهــم الشــخصي عبــر 
الدعــاء، حيــث تُبــرِز الفنّانــة الســمات المقدّســة ضمــن الحيــاة اليوميــة مــن أجــل الارتقــاء بالتجربــة 

الإنســانية بالاعتمــاد علــى تــراث التصميــم المعمــاري الإسلامــي كأســلوب حيــاة.
وترغــبّ الأحمــد مــن خلال هــذا العمــل الفنــي فــي نقــل علاقــة الحــبّّ الروحيــة إلــى الجمهــور، فــي 
حيــن يُقــدّم الجمــع بيــن الوســائط الفنيــة الروحيــة والمعاصــرة، عرضــاً مدروســاً يركّــز علــى أســاس 

تقليــدي قــوي دون التخلّــي عــن علاقتــه بالعالــم الحديــث.
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«The Night of Destiny» exhibition
reflecting the manifestations
of the soul
As part of the activities of the twenty-fifth edition of Islamic Arts Festival, Mr. Mohammed 
Ibrahim Al Qaseer, Director of the Cultural Affairs Directorate in the Department of Culture 
and Director of the Festival, inaugurated the exhibition «The Night of Destiny» by Saudi artist 
Raghad Al - Ahmed at the 1971 - Design Space in the Flag Island. The inauguration was in 
the presence of Ahmed Obaid Al Qaseer, Executive Director of the Sharjah Investment and 
Development Authority “Shurooq”, Marwa Al Aqroubi, Director of the House of Wisdom, and 
a large number of artists, media staff and art enthusiasts. 
 Al-Qaseer and the audience toured around the exhibition, where they learned about the de-
tails of the work that aims to express the artist personal journey through the manifestation 
of grief in an exploration of the inner soul. 
This artwork is an invitation for visitors to seek healing through an experience of their per-
sonal meditation on prayer (Dua’a). Bringing out the divine in the mundanity of daily life,  
the artist aims to elevate the human experience, drawing on the heritage of Islamic archi-
tectural design as a lifestyle.
Through this artwork Al-Ahmed wishes to relay the spiritual connection of love with the 
audience. Combining spiritual and contemporary art mediums defines a thoughtful demon-
stration focused on a strong traditional foundation without relinquishing its relationship to 
the modern world.
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تحــت رعايــة صاحــبّ الســمو الشــيخ الدكتــور ســلطان بــن محمــد القاســمي عضــو المجلــس الأعلــى 
حاكــم الشــارقة، كرّمــت دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة الفائزيــن بالــدورة الرابعــة عشــرة مــن جائــزة 
الشــارقة للبحــث النقــدي التشــكيلي التــي تنظمهــا إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، حيــث 

جــاءت دورتهــا الحاليــة تحــت عنــوان »دور الترجمــة فــي النقــد التشــكيلي الحديــث«.
حضــر حفــل التكريــم ســعادة عبــد اللــه بــن محمــد العويــس رئيــس دائــرة الثقافــة، والأســتاذ محمــد 
إبراهيــم القصيــر مديــر إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، الأميــن العــام للجائــزة، بالإضافــة إلــى 
الفائزيــن ولجنــة التحكيــم، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن المشــاركين فــي مهرجــان الفنــون الإسلاميــة.
وألقى محمد إبراهيم القصير كلمة أشار في بدايتها إلى الرعاية المتواصلة من صاحبّ السمو 
حاكــم الشــارقة للجائــزة، قــائلًا: »لقــد عــزّزت جائــزة الشــارقة للبحــث النقــدي التشــكيلي علــى مــدى 
أكثــر مــن 14 عامــاً حضــور الجانــبّ النقــدي فــي الفنــون التشــكيلية العربيــة، وقــد حظيــت منــذ 
تأسيســها برعايــةٍ متواصلــةٍ مــن قبــل صاحــبّ الســموّ الشــيخ الدكتــور ســلطان بــن محمــد القاســمي 
عضــو المجلــس الأعلــى حاكــم الشــارقة، وهــي رعايــة أسّســت لثقافــةٍ نقديــةٍ متخصّصــةٍ هــي الأولــى 

مــن نوعهــا عربيــاً فــي الفــنّ التشــكيلي«.
وهنــأ الأميــن العــام للجائــزة الفائزيــن بالــدورة 14، بقولــه: »يطيــبّ لــي هنــا أن أهنــئ الفائزيــن 
بجائــزة الشــارقة للبحــث النقــدي التشــكيلي، وهــم: شــادي أبــو ريــده مــن مصــر فائــزاً بالمركــز الأول 
عــن بحثــه: »ترجمــة الفــن، وفــن الترجمــة، بيــن الإمتاعيــة والامتناعيــة«، ونــال الناقــد زيتونــي عبــد 
الــرزاق مــن الجزائــر المركــز الثانــي عــن بحثــه »الترجمــة فــي النقــد التشــكيليِ الحديــث.. إشــكالية 
مصطلــح أم أزمــة ترجمــة«، فيمــا كان المركــز الثالــث مــن نصيــبّ الناقــد أحمــد لطــف اللــه مــن 

المغــرب عــن بحثــه »النقــد التشــكيلي العربــي والترجمــة: دراســة نظريــة وتطبيقيــة«.
وفــي كلمــة لجنــة التحكيــم، أكــد الدكتــور ســمير الســالمي أن المســار المتفــرد للجائــزة علــى مــدى 
14 عامــاً مــن العطــاء برؤيــة شــمولية، جــاء بفضــل رعايــة صاحــبّ الســمو حاكــم الشــارقة للثقافــة، 

وهــي رعايــة تنيــر دروب الثقافــة والمعرفــة والإبــداع عبــر الوطــن العربــي.
وألقــى شــادي أبــو ريــده كلمــة الفائزيــن، معربــاً فــي بدايتهــا عــن شــكره للقائميــن علــى الجائــزة، 
قــائلًا: »أشــكر القائميــن علــى جائــزة الشــارقة للبحــث النقــدي التشــكيلي التــي تمثــل أهــم المنابــر 
النقديــة البصريــة علــى مســتوى الوطــن العربــي، وتدعــم دوره وتأثيــره الجمالــي والفكــري والفنــي 
فــي تنشــيط ودفــع حركــة الفنــون البصريــة العربيــة، وأتمنــى أن تظــل الشــارقة مشــرقة بالثقافــة 

والفنــون، وقبلــة للإبــداع والمبدعيــن«.

تكريم الفائزين بجائزة الشارقة
للبحث النقدي التشكيلي
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Under the patronage of His Highness Sheikh Dr. Sultan bin Muhammad Al Qasimi, Member 
of the Federal Supreme Council and Ruler of Sharjah, the Sharjah Department of Culture 
honored the winners of the fourteenth edition of the Sharjah Award for Critical & Visual Arts 
Research, which is organized by the Cultural Affairs Directorate at the Department of Shar-
jah. The current edition of the award was titled “The Role of Translation in Modern Visual 
Art Criticism.” 
The honoring ceremony was attended by His Excellency Abdullah bin Mohammed Al Owais, 
Chairman of the Department of Culture, Mr. Mohammed Ibrahim Al Qaseer, Director of Cul-
tural Affairs Directorate at the Department, and the Secretary-General of the Award, in ad-
dition to the winners, the jury committee, and a significant number of artists participating 
in Islamic Arts Festival.
Mohammed Ibrahim Al-Qaseer gave a speech, at the beginning of which he referred to the 
continuous patronage of His Highness the Ruler of Sharjah for the award, saying: “The Shar-
jah Award for Critical and Visual Art Research and for more than 14 years, has remarkably 
reinforced the presence of the critical aspect in Arabic plastic arts, and since its establish-
ment, it has received continuous patronage of His Highness Sheikh Dr. Sultan bin Muham-
mad Al Qasimi, Member of the Federal Supreme Council and Ruler of Sharjah, a patronage 
that established a specialized critical culture which is the first of its kind in the Arab world 
specifically in the domain of plastic arts.”
The Award Secretary-General congratulated the winners of the 14th edition, saying: “It is 
my pleasure here to congratulate the winners of the Sharjah Award for Critical and Visual 
Art  Research, and they are as following: Shadi Abu Rida from Egypt, who won the first 
place for his research: “Translating Art, and the Art of Translation, Between Entertainment 
and Refraining” and the critic Zitouni Abdel Razzaq from Algeria came in second place for 
his research “Translation in Modern Visual Art Criticism... A Problem of a Term or a Crisis of 
Translation,” while third place went to critic Ahmed Lotfallah from Morocco for his research 
“Arabic Visual Art Criticism and Translation: A Theoretical and Applied Study.”
In addition, Dr. Samir Al Salmi member of the Jury Committee confirmed that the unique 
path of the Award and for more than 14 years of giving with a comprehensive vision came 
thanks to the patronage of His Highness the Ruler of Sharjah for culture, a patronage that 
illuminates the paths of culture, knowledge and creativity across the Arab world.
Shadi Abu Rida gave speech on behalf of the winners were at the beginning he expressed 
his gratitude to those in charge of the Award, saying: “I thank those in charge of the Sharjah 
Award for Critical & Visual Art Research, which represents the most important visual criti-
cal platforms around the Arab world, where it supports its role and aesthetic, intellectual 
and artistic influence through activating and stimulating the Arabic visual arts movement. 
And I hope that the Emirate of Sharjah remains forever the beam of culture and arts, and a 
destination for creativity and creators.”

Honoring the Winners of the
Sharjah Award for Critical
& Visual Arts Research
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عبد الله محمد العويس
رئيس اللجنة العليا للمهرجان
محمد إبراهيم القصير
مدير مهرجان الفنون الإسلامية
نورة محمد البقيش
مسؤول مهرجان الفنون الإسلامية
إعداد وتحرير
محمد أبو لوز
ترجمة
أسماء الشموسي
اللجنة الإعلامية
خالد مسلط
نورة شاهين
التصميم والدعاية والمطبوعات
محمد باعشن
أميرة الشامسي
عائشة بطي
موزة ساحوه
شيخه السويدي
تصوير ضوئي
إبراهيم خليل حمو
راشد السبوسي
عبيد البدور
صلاح عمر
مراجعة وتدقيق: إسلام أبو شكير
 تنضيد: عبد الرحمن ياسين
التسويق: علياء عيسى نوخذا

برنامج مهرجان الفنون الإسلامية 2023، في الفترة من 14 ديسمبر 2023 ولغاية 21 يناير 2024. تقام طوال فترة المهرجان
ورش فنية تجريبية ينجزها مبدعون من مختلف دول العالم.

Islamic Arts Festival 2023 Programme. From 13 December 2023 till 21 January 2024. The festival hosts
several workshops held by artists from different countries of the world.
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